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 ضرب و عرضه سکه های جدید به بازار
 رئیس کل بانک مرکزی از ضرب و عرضه سکه های جدید 
بانک مرکزی به بازار خبر داد و گفت: معاملات شمش طلا 
از روز چهارشنبه ۲۷ دی ماه ۱۴۰۲ در مرکز مبادله ایران آغاز 
می شود. »محمدرضا فرزین« با اعلام سیاست های جدید 
بانک مرکزی در حوزه طلا و سکه، اظهار کرد: بانک مرکزی به 
دنبال تعدیل قوانین مربوط به واردات طلای کشور است؛ 
کشور افزایش یابد.  همواره تلاش داشتیم ذخایر طلای 
اقدامات اخیر باعث افزایش ذخایر ارز و طلای کشور شد. 
تصمیم جدید ما این است که از چهارشنبه ۲۷ دی ماه ۱۴۰۲ 
طلا در مرکز مبادله ارز و طلای ایران عرضه شود. وی با اشاره 
به حضور در مرکز نشر اسکناس و ضرب سکه بانک مرکزی 
گفت: سکه جدیدی در دستور کار این مرکز است که به بازار 
عرضه می شود؛ سکه های جدید بدون تاریخ و به صورت 
ح جدید ضرب شده است. رئیس کل  تمام بهار آزادی با طر
کید کرد: از امروز عرضه طلا به بازار افزایش  بانک مرکزی تأ
می یابد و این افزایش عرضه از طریق ضرب سکه های جدید و 
کید بر اینکه  عرضه سکه های قبلی انجام می شود. فرزین با تأ
سکه های جدید بانک مرکزی با با سکه های قبلی ضرب شده 
تفاوت هایی دارد، تصریح کرد: توان ضرب روزانه ۲۰ هزار سکه را 

داریم. فعلا با ضرب سکه تمام کار را شروع می کنیم. 
 

 تعرفه اینترنت ثابت افزایش یافت؟
 در پی انتشار اخباری در فضای مجازی مبنی بر افزایش 
تعرفه اینترنت ثابت، رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی اعلام کرده است خبری که منتشر شده مربوط 
که در  به همان خبر افزایش ۳۴ درصدی اینترنت است 
روزهای قبل هم اعلام شد و خبر جدیدی نیست. به گزارش 
ایسنا، خبری در برخی رسانه ها مبنی افزایش تعرفه اینترنت 
ثابت منتشر شد. در این زمینه اینگونه گفته شد که یکی از 
شرکت های ارائه دهنده  اینترنت ثابت با انتشار اطلاعیه ای از 
مصوبه کمیسیون تنظیم مقررات و مجوز گرانی اینترنت ثابت 
خبر داده است.  اما با گذشت زمان اندکی از انتشار این خبر، 
امیر محمد زاده لاجوردی- رئیس سازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی با انتشار پستی در یک شبکه اجتماعی 
کنش به این خبر اظهار کرد: خبری که در رسانه ها  داخلی در وا
مبنی بر افزایش قیمت اینترنت ثابت منتشر شده مربوط به 
خبر افزایش ۳۴ درصدی اینترنت است که در روزهای قبل 
هم اعلام شد و خبر جدیدی نیست. وی افزود: افزایش قیمت 
۳۴ درصدی اینترنت شامل اینترنت ثابت و همراه بوده و البته 

مشمول ترافیک داخلی نیست. 

 ابلاغ مصوبه واردات خودروهای برقی
 رئیس سازمان توسعه تجارت از ابلاغ مصوبه واردات 
خودروهای برقی با پیگیری های وزارت صمت خبر داده و 
اعلام کرد که سقف قیمتی برای خودروهای برقی برداشته 
شده است. مهدی ضیغمی در اعلام به رسانه ها از ابلاغ 
مصوبه واردات خودروهای برقی با پیگیری وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و البته خود شخص وزیر خبر داد. طبق اعلام 
رئیس سازمان توسعه تجارت، در مصوبه واردات خودروهای 
برقی، سقف قیمتی برداشته شده و سود بازرگانی یک تا ۲۶ 
درصد در نظر گرفته شده است. به گفته این مقام مسئول 
محدودیت واردات خودروی برقی با هر قیمتی صرفا به صورت 
کلی، برای خودروهای آمریکایی وجود دارد و طبق ابلاغیه 
هر خودرویی با هر قیمتی )جز برند آمریکایی( منع ورود 
کید کرد: از سوی دیگر طبق این مصوبه،  ندارد. ضیغمی تا
خوروهای برقی می توانند به لحاظ قیمتی بسیار رقابتی باشند 

و خودروهای با کیفیت امکان ورود خواهند داشت. 
 

توزیع گاز مایع با دو قیمت
 سرپرست مدیریت بازرگانی شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی گفت: در حال حاضر توزیع گاز مایع برای کسانی که 
در سامانه سدف ثبت نام کرده اند، با قیمت یارانه ای توزیع 
می شود. محسن شاهرخی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به 
آخرین تصمیمات اخذ شده در حوزه فروش از طریق سامانه 
سدف، اظهار کرد: متقاضیان باید حتما در سامانه سدف 
ثبت نام کنند و همچنان گاز مایع در اختیار این افراد قرار 
کیدی که صورت گرفته متقاضیان باید  می گیرد ولی طبق تا
برای دریافت گاز مایع چه با نرخ اول و چه با نرخ دوم حتما در 
سامانه سدف ثبت نام کنند. به گفته وی فعلا نرخ اول برای 
هر کپسول ۱۱ کیلویی ۲۷ هزار و ۹۰۰ تومان است. سرپرست 
کید  مدیریت بازرگانی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی با تا
بر اینکه متقاضیان باید حتما در سامانه سدف ثبت نام کرده 
باشند، اظهار کرد: ممکن است برای این مساله تصمیمات 

جدیدی اخذ شود که در آینده اطلاع رسانی خواهیم کرد. 
 

 پرداخت بدهی راه آهن 
به مالکان لکوموتیو 

معاون ناوگان راه آهن گفت: در فصل پاییز با تامین منابع 
مالی بهتر ناشی از وصول مطالبات شرکت راه آهن، شش 
صورت وضعیت شرکت های مالک لکوموتیو را پرداخت کردیم 
که این میزان پرداخت در سنوات گذشته تا کنون، بی نظیر 
بوده است. محمدهادی ضیایی مهر گفت: یکی از الزامات 
اجرای برنامه های هر مجموعه یا شرکت، الزامات مالی آن 
مجموعه است؛ به طوریکه تمام هزینه های آن شرکت، 
بایستی از محل منابع درآمدی آن، عملیاتی شود تا بتواند 
برنامه های خود را اجرایی کند. وی افزود: شرکت راه آهن 
شرکتی کاملا دولتی است و تامین هزینه های جاری این شرکت 
که شامل پرداخت دستمزد کارکنان و نگهداشت زیرساخت 
شبکه ریلی و ناوگان که بخشی مربوط به شرکت های خصوصی 
است، باید از محل تامین این منابع صورت بگیرد. معاون 
ناوگان راه آهن ادامه داد: در جلسات کمیسیون وصول 
مطالبات به ریاست مدیرعامل راه آهن، این موضوع بررسی 
شد و از ابتدای مهرماه سال جاری وصول مطالبات شرکت 
راه آهن از شرکت های حمل و نقل ریلی با جدیت بیشتری 
مورد پیگیری قرار گرفت. این پیگیری ها موجب شد بخشی 
از انباشت بدهکاری در حوزه ناوگآنکه عمدتا مربوط به 

بدهکاری شرکت های مالک لکوموتیو است پرداخت شود. 

اخبار

بورس چه زمانی رشد می کند؟
شرایط  گفت:  سرمایه  بازار  کارشناس   
فعلی بهترین زمان برای رشد بورس و جذب 
کاهش سیاست انقباض پولی  نقدینگی و 
است. نوید رجایی، کارشناس بازار سرمایه در 
گر نگاهی به بازارها  گفت وگو با مهر با بیان اینکه ا
داشته باشیم متوجه خواهیم شد که تحرکاتی 
به سمت بالا شکل گرفته و همه این موارد به 
این دلیل است که اقتصاد ایران دستوری و 
گر نگاهی به  تورم زا است، گفت: در حال حاضر ا
بودجه داشته باشیم متوجه خواهیم شد که 
دولت با سیاست های انقباضی شدید توانسته 
جلوی رشد قیمت دلار بگیرد و متأسفانه 
بعد از اتفاقات سال ۹۹ مردم اعتماد خود 
را به بورس از دست داده اند. رجایی افزود: 
گرچه در برخی مواقع مشاهده شده است  ا
که دولت تلاش کرده یک تکان هایی به بورس 
دهد اما  اتفاق سال ۹۹ به قدری وسیع است 
گر  که نیاز به برنامه های جامع تری است. ا
نگاهی به بودجه سال آینده داشته باشیم 
متوجه خواهیم شد که دولت نمی تواند طبق 
برنامه پیش برود و در نتیجه با کسری مواجه 
خواهیم شد و تنها راه چاره چاپ پول است. 
سیگنال های افزایشی کم کم به بازارها خواهند 
رسید و این همان سرچشمه تورمی است 
که سال ها در ایران شاهدش هستیم. این 
کارشناس اضافه کرد: در حال حاضر دولت 
باید به بورس توجه ویژه ای داشته باشد و 
با عرضه اوراق بهادار و سایر روش ها تأمین 
مادی را انجام دهد. از سوی دیگر شرکت ها را 
مکلف به افزایش سرمایه و اصلاح ساختار در 
کنار بسته های حمایتی کند تا در نتیجه بورس 
در دراز مدت بتواند تأثیر بهتری بر اقتصاد و 
معکوس کردن تورم داشته باشد. برنامه ها 
زمانی اثر بخش خواهد بود که دولت با تدبیر 
عمل کند و در غیر این صورت انتظارات تورمی 
که در آینده وجود دارد باعث افزایش سرعت 
در بالا رفتن قیمت های دارایی های غیر مولد 
گردیده و در نتیجه دولت باید در برنامه های 
کوتاه مدت توجه بیشتری به بورس داشته 

باشد.

 عوامل گرانی طلا و سکه 

 رئیس اتحادیه طلای تهران با بیان اینکه 
خ جهانی طلا، نوسانات بازار ارز  افزایش نر
قیمت  افزایش  علل  منطقه  تنش های  و 
خ ارز و  طلا و سکه است، خواستار کنترل نر
تزریق سکه به بازار از سوی بانک مرکزی شد. 
نادر بذرافشان، رئیس اتحادیه سازندگان و 
فروشندگان طلا و جواهر تهران در گفت وگو 
با مهر در مورد علل نوسانات بازار طلا و سکه 
کرد: علت عمده افزایش قیمت طلا  اظهار 
و سکه مربوط به نوسانات بازار جهانی طلا 
می شود؛ همچنین نوسانات داخلی بازار ارز 
و تنش های سیاسی اقتصادی منطقه روی 
افزایش قیمت ها در بازار طلا و سکه اثر خود 
را گذاشته است. در نهایت قیمت ها در بازار 
کل بازار جهانی افزایش  داخلی نسبت به 
بیشتری یافت به گونه ای که حباب سکه مرز 
۷ میلیون تومان را نیز رد کرد. وی افزود: از 
اواسط هفته گذشته روند افزایشی قیمت ها 
در داخل شروع شد و پس از افزایش ۲۰ دلاری 
خ جهانی طلا، قیمت ها در داخل مجدد  نر
دستخوش تغییر شد. بذرافشان ادامه داد: 
خ جهانی طلا، نوسانات  بنابراین افزایش نر
خ ارز و بروز تنش های اقتصادی  و افزایش نر
و سیاسی در منطقه از عوامل اصلی افزایش 
قیمت طلا و سکه بوده است. رئیس اتحادیه 
سازندگان و فروشندگان طلا و جواهر تهران در 
مورد وضعیت تقاضا نیز گفت: بعد از یک رکود 
طولانی مدت در بازار، در روز مادر تقاضا در این 
بخش افزایش یافت اما مجدد تقاضا کاهش و 
بازار دوباره رکودی شد. در حال حاضر نیز هیچ 
گونه التهابی از نظر تقاضا در بازار نداریم و روال 
عادی طی می شود. وی در مورد اینکه افزایش 
قیمت ها تا چه زمانی ادامه خواهد داشت، 
تصریح کرد: تحلیل گران در سال جدید پیش 
بینی می کردند که روند اونس جهانی افزایشی 
گر این اتفاق بیفتد بازارهای داخلی  باشد که ا
تحت تأثیر این نوسانات قرار می گیرند. از 
سویی دیگر نیز باید ببینیم تنش های سیاسی 
و اقتصادی در منطقه و البته نوسانات داخلی 
گر  ارز به چه سمتی می رود. بذرافشان افزود: ا
بانک مرکزی قیمت ارز را کنترل و سکه به بازار 
تزریق کند می تواند نقش محوری در کاهش 
قیمت ها داشته باشد. حال باید صبر کنیم 
تا ببینیم روزهای آینده بازارهای جهانی طلا، 
بازار داخلی ارز و وضعیت منطقه به چه سمت 
و سویی می رود. به گزارش مهر، در حال حاضر 
قیمت هر گرم طلای ۱۸ عیار ۲ میلیون و ۷۱۶ 
هزار تومان، طلا ۲۴ عیار ۳ میلیون و ۶۲۱ هزار و 
۲۰۰ تومان، سکه امامی ۳۳ میلیون و ۸۴۵ هزار 
تومان، سکه طرح جدید ۲۹ میلیون و ۸۲۰ هزار 
تومان، نیم سکه ۱۸ میلیون و ۹۵۰ هزار تومان 

و ربع سکه ۱۲ میلیون و ۳۵ هزار تومان است. 

: خبر حذف یارانه نقدی   آرمان ملی – صدیقه بهزاپور
گروهی از افراد در دی ماه سال جاری در حالی که به گمان 
عده ای از افراد شایعه یا اختلال تشخیص داده شد، از سوی 
سخنگوی سازمان هدفمندی یارانه ها تایید شد که هیچگونه 
کار  اختلالی وجود ندارد بر اساس فهرست جدید وزارت 
پرداخت یارانه ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار تومانی از طریق سیستم بانکی 
مطابق با فهرست جدید انجام شده است. هر چند هنوز همگان 
در انتظار توضیح کامل از سوی مسئولان درباره دلیل حذف 
یارانه ها هستند، اما عده ای بر این باور هستند که  ای کاش به 
جای به کار انداختن سیستم حذف، ابزار نظارت بر سازوکارهای 
مالی و سازمان ها و سامانه ها را تقویت می شد تا با ممانعت از 
وقوع اختلاس های کلان شاهد هدررفت سرمایه های کلان 

بیت المال نشویم. 
  یارانه یا ابزار انتخاباتی

به گزارش »آرمان ملی«، تعیین یارانه برای مردم از آغاز کار 
کنش های مختلفی روبه رو شد. عده ای یارانه را ابزاری  هم با وا
تبلیغاتی برای انتخابات رئیس جمهوری می دانستند و عده ای 
نیز بر این باور بودند که پرداخت یارانه، حق عادلانه مردم از 
درآمدهای کشوری با منابع نفتی و معدنی و... است که نه تنها 
فشاری بر دولت وارد نمی کند بلکه عدالت را نیز به خانه های 
مردم خواهد برد. حذف غیر نیازمندان یارانه بگیر هر چند اقدام 
قانونی بوده و دولت نیز دیرهنگام اما در حال اجرای آن است، 
ولی در مقام عمل مشکلاتی را ایجاد کرده است. رصد صلاحیت 
افرادی مشمول پرداخت یارانه و حذف برخی از افراد به ناحق 
باعث گله و اعتراضاتی شده است. گاهی دیده می شود که 
افرادی به ناحق یارانه شان حذف شده است و گاهی در مقابل 
می بینیم که افرادی گله از این می کنند تنها منبع درآمد آنها 
دریافت یارانه است. عده ای هم در جامعه هستند که یارانه را 
کمک حقوق خود می دانند و همواره دعا می کنند که از لیست 
یارانه بگیران حذف نشوند. هر چند سیاست های اقتصادی 
دولت از ابتدا با کنترل نقدینگی و کاستن نسبی از دستمزدها 
نسبت به تورم تا حدودی از شتاب افزایش قیمت ها کاست اما 

این اقدام به شکلی بر دامنه رکود و تشدید آن هم افزود. 
 مردم نوک پیکان سیاست های صرفه جویانه 

افزایش افسارگسیخته قیمت ها از یکسو و کاهش قدرت 
خرید مردم و افزایش نامتناسب درآمدها از سوی دیگر باعث 
شده که افراد بسیاری برای یارانه دریافتی خود نیز حساب 
ویژه ای باز کنند. در حقیقت بسیاری از افراد روی اقدامات 
؛ سبدکالا، یارانه و... حساب ویژه ای باز  حمایتی دولت نظیر
می کنند تا شاید بتوانند خود را از تنگنای معیشتی اندکی 
دور کنند، اما حذف یارانه بگیران این سوال را برای گروهی از 
این افراد ایجاد کرده است که چرا مردم همواره نوک پیکان 
سیاست های صرفه جویانه چون حذف یارانه ها هستند؟ چرا با 
عاملان اختلاس های میلیاردی برخورد جدی نمی شود؟ چرا 
سازمان های پولدار مشمول معافیت های مالیاتی می شوند، 
چرا فراریان مالیاتی سالیان سال است که حتی پرونده مالیاتی 

هم ندارند؟ 
 شفافیت، عملکرد گمشده دولت ها

بر اساس این گزارش، فساد سیستماتیک اصلی ترین عامل 
اختلاس های کلان در هر کشوری به شمار می آید که البته 
عکس العمل های متفاوتی از سوی مسئولان در کشورهای 
مختلف را به دنبال دارد. گاهی سوءاستفاده از امکانات دولتی 
در کشوری فساد اخلاقی و اقتصادی تلقی می شود به برکناری 
مسئولی در سطوح مختلف در یک کشور می انجامد و گاهی 
کنش و گزارش عملکردی از  اختلاس میلیاردی هم مدت ها وا

سوی مسئولان را نیز به دنبال ندارد. مهدی پازوکی کارشناس 
اقتصادی در این باره به »آرمان ملی« گفت: دولتمردان به دلایل 
مختلف نتوانسته اند از شفافیت مطلوبی در گزارش عملکرد 
خود برخوردار باشند و دولت سیزدهم نیز از این قاعده مستثنی 
نیست و فقدان گزارش کامل و مبسوط در باره اختلاس چای 
دبش یکی از مصادیق عینی آن به شمار می آید که می توان به 
آن اشاره کرد، در حقیقت تا الان شنیده نشده است که مسئولی 
از وزارتخانه ای از مردم عذرخواهی کرده باشد یا استعفا کرده 
باشد، حتی رقم دقیق این فساد هم معلوم نیست. چنانچه 
دولت طرفدار شفافیت باشد باید صادقانه به مردم بگوید چه 
کسانی، به چه میزان ارز و معادل ریالی چه میزان سوءاستفاده 
گر  کردند و دولت در این زمینه چه کاری انجام داده است. ا
ع  چنین اتفاقی در کشورهای توسعه یافته اتفاق بیفتد در اسر
وقت مقامات اجرایی مستعفی می شوند. پازوکی پاسخگویی 
دولت ها را نشانه ای توسعه یافتگی و عدالت محوری ذکر و بیان 
کرد: مقابله با فساد باید به شکل جدی و با هر مسئولی در هر 
سطحی انجام شود، مقابله با فساد با مدیریت سنتی امکان پذیر 
نیست، در حقیقت به کارگیری مدیران بدون دانش و کارآمدی 
لازم و بر اساس رابطه باعث شکل گیری لایه های فساد خواسته 
یا ناخواسته می شود که حاصل آن به اختلاس و فسادهایی 
چون »چای دبش« می انجامد. وی شفافیت، رقابت سالم 
بین بنگاه های اقتصادی و حذف انحصار در هر قالب و شکلی 
را راهکار برون رفت از مشکلات فعلی جامعه اعلام کرد و افزود: 
خروج از دایره انحصار چه برای دولتی ها یا خصوصی ها شرط 

کاهش یا حذف اختلاس در حوزه های مختلف است. 
 خط کش قطع یارانه را بر سر اختلاسگران بگذارید

بر اساس این گزارش، برخی از کارشناسان بر این باور هستند؛ 
گر دولت خط کش پویایی خود را از سر طبقات آسیب پذیر  ا
جامعه بردارد و مدتی مراقب رانت های خرد و کلان جامعه 
باشد تا با گردش مالی مبالغ کلان این اختلاس ها جانی تازه در 
کالبد تولید جامعه دمیده شود، دیگر نیازی به توزیع یارانه هم 
نیست و مردم هم دست خود را بر زانوی خود می زنند و با اتکاء 
به منابع خدادادی بازویی برای گردش موتور اقتصاد کشور هم 
خواهند شد. قطعاً اختلاس و دیگر پدیده ها با گذر زمان مفهوم 
و کارکرد خود را تغییر نمی دهند، هر چند مدت ها بود که به دلیل 
نبود درآمدی برای کشور سایه سنگین اختلاس در کشور کمتر 

شده بود، اما با شنیدن خبر ابراختلاس یک شرکت نام آشنا 
در حوزه خرید و فروش چای و مفقود شدن منابع ارزی آن و... 
باز هم این سوال مطرح شد که سیاست یک بام و چند هوا در 
قبال وقایع مختلف که منافع ملی را به خطر می افکند و مردم 
متضرران اصلی هستند، تا کی ادامه دارد؟ حذف غیرنیازمندان 
یارانه بگیر هر چند اقدام قانونی و در راستای توزیع عادلانه 
منابع و حمایت از طبقات نیازمند است، ولی اجرای دقیق 
آن به دلیل نبود یا نقصان پایگاه های اطلاعاتی دقیق، کامل 
و جامع و شفاف از فعالیت های اقتصادی و اداری کشور کار 
شناسایی غیرنیازمندان را با چالش  جدید برای مسئولان روبه رو 
کرده است. گاهی دیده می شود که افرادی به ناحق یارانه شان 
حذف شده است و گاهی در مقابل می بینیم که افرادی گله از 
این می کنند تنها منبع درآمد آنها دریافت یارانه است. عده ای 
هم در جامعه هستند که یارانه را کمکی حقوق خود می دانند 

و همواره دعا می کنند که از لیست یارانه بگیران حذف نشوند. 
 پارادوکس افزایش جمعیت زیر خط فقر و قطع یارانه

آمارها نشان می دهد در زمینه کاهش فقر دستاورد ویژه ای 
نداشتیم به طوری که در سال ۱۴۰۲ حدود ۳۰ درصد جمعیت 
ما زیرخط فقر هستند که نزدیک به ۲۶ میلیون نفر را شامل 
می شود. درست است که نرخ بیکاری کاهش پیدا کرده، اما آیا 
با تعریف یک ساعت کار در هفته که نرخ بیکاری با آن محاسبه 
می شود، می توان پاسخگوی مخارج یک خانوار بود؟ قطعاً نه. 
خیلی از اوقات افراد شاغل هم هستند اما بسیاری از آنها نیز 
فقیر محسوب می شوند چون ارزش نهایی تولید آنها در اقتصاد 
پایین است چون یا قیمت محصولاتی که تولید می کنند پایین 
است و یا تولید کمی دارند. مشاهدات اقتصاد ایران نشان 
می دهد که شیوه حکمرانی اقتصاد ایران بر نامطلوب دانستن 
سودآوری بنگاه ها بنا شده است. دولت اصرار دارد که از طریق 
قیمت حمایت های اجتماعی خود را انجام دهد و این نقش 
چنان قوی بوده که دولت های مختلف با گرایش های مختلف 
از این نظر بسیار شبیه به هم عمل کرده اند. گفته می شود 
در این سال ها سرمایه های فیزیکی خود را از دست داده ایم، 
سرمایه هایی که مبنای تولید بوده اند. محیط زیست از بین رفته 
و همه می دانیم که سرمایه اجتماعی کاهش پیدا کرده است. 
و با اینکه آموزش در ایران افزایش پیدا کرده، اما سرمایه انسانی 

کشور نیز پایین است. 

»آرمان ملی« پارادوکس حذف یارانه ها و وقوع اختلاس های کلان را بررسی می کند

صرفهجوییازجیبیارانهبگیران
    به جای حذف یارانه ها، اختلاس ها را حذف کنید

موضوع  جهادکشاورزی  وزیر  معاون    
فساد مالی یکی از برندهای واردکننده برنج را 
تکذیب کرد و گفت: بیش از ۱۲۰ شرکت واردات 
برنج انجام داده اند. هیچ شرکتی بیش از ۱۵ 
درصد سهم واردات برنج کشور را در اختیار 
نداشته است. عملا مبنای ثبت سفارش 
بعد از سیستمی شدن سقف، سابقه و رتبه 
بازرگان است و صحبت هایی که اخیرا در برخی 
ح  رسانه ها در مورد فساد برند خاصی مطر
می شود، صحت ندارد. احمد خانی نوذری در 
جمع خبرنگاران و در حاشیه هفتمین نشست 
مشترک کمیسیون کشاورزی و صنایع تبدیلی 
اتاق بازرگانی تهران در پاسخ به این سوال که  
آیا موضوع فساد مالی در برنج توسط یکی از 
ح  ح که اخیرا در رسانه ها مطر برندهای مطر
شده است صحت دارد یا خیر؟ گفت: مطابق 
قانون ابتدا کالا وارد کشور می شود و پس از 
واردات در صف تخصیص ارز قرار می گیرد. 
سیاست وزارت جهاد در این حوزه نیز کاملا 
شفاف است. در مورد کالاهایی که ارز ترجیحی 
دریافت می کنند به ترتیب اولویت ورود کالا، 
ارزشان پرداخت می شود و در ادامه نیز به 
طور مرحله ای با تاخیر و گذر زمان ارز آنها 
پرداخت می شود. وی ادامه داد: در خصوص 

کالاهایی که ارز نیمایی دریافت می کنند و 
ارزشان را پس از دریافت ثبت سفارس از بانک 
مرکزی خریداری می کنند و بعد واردات کالا 
انجام می شود، شائبه هایی از سال گذشته 
ح است که مراجع و نهادهای نظارتی  مطر
در حال پیگیری آن هستند. معاون توسعه 
و بازرگانی وزارت جهادکشاورزی اضافه کرد: 
سیاست وزارت جهادکشاورزی در مقطع 
جاری بسیاری شفاف است. عملا هر مرحله 
انجمن ها کاملا در جریان هستند و تاریخ نیز 
اعلام می شود که پرداخت ارز به چه صورت 
است. واردکنندگانی که در آن تاریخ کالا وارد 
کردند و اظهار کردند و عملا واردات کالا به پایان 
رسیده در صف تخصیص ارز قرار می گیرند. 
وی تصریح کرد: اینکه به هر شرکتی چقدر ارز 
پرداخت می شود در نهایت در اختیار بانک 
مرکزی است. وزارت جهاد نظر دستگاه را اعلام 
می کند. یعنی با توجه به کالایی که وارد کشور 
شده و زمانبندی واردات کالا، کدام شرکت ها 
در اولویت دریافت ارز هستند. این واردکننده 
باید پس از دریافت نظر دستگاه ریالش را به 
حساب بانک مرکزی واریز و ارز خود را دریافت 
کند، بنابراین اینکه در نهایت چه کسی ارز را 
دریافت می کند در اختیار بانک مرکزی است. 

خانی نوذری در ادامه گفت: برنج از سال 
گذشته کالایی نبوده که ارز ترجیحی دریافت 
کند. برنج ارز نیمایی دریافت کرده است. ارز 
نیمایی در سال گذشته قیمتی نزدیک به 
بازار داشته، واردات کالای برنج هم در سال 
گذشته عدد دور از انتظار نبوده است. در ۱۰ 
سال گذشته چندین بار واردات برنج به یک 
میلیون و ۷۰۰ هزار تن هم رسیده است. وی 
در ادامه گفت: مدارک شفاف است و به تمام 
دستگاه های نظارتی نیز ارائه شده است. 
ثبت سفارش بین تمام واردکنندگان برنج 
بوده است. بیش از ۱۲۰ شرکت واردات برنج 
انجام داده اند. هیچ شرکتی بیش از ۱۵ درصد 
سهم واردات برنج کشور را در اختیار نداشته. 
عملا مبنای ثبت سفارش بعد از سیستمی 
شدن، سقف، سابقه و رتبه بازرگان است. 
صحبت هایی که اخیرا در برخی رسانه ها در 
خصوص فساد یکی از برندهای واردکننده 
مطرح می شود، صحت ندارد. معاون توسعه 
و بازرگانی وزارت جهادکشاورزی گفت: میزان 
تولید برنج در سال گذشته کمتر از دو میلیون 
و ۳۰۰ هزار تن و آمار واردات نیز در این برهه 
یک میلیون و ۷۷۰ هزارتن بوده است. برای 
امسال نیز میزان تولید  ۵ .۲میلیون تن 

است که ۱۰ درصد افزایش تولید نسبت به 
سال گذشته داریم. همچنین واردات نیز 
در سال جاری کمتر از یک میلیون تن است. 
کمتر از یک میلیون تن  تا پایان سال نیز 
واردات خواهیم داشت. معاون توسعه و 
بازرگانی وزارت جهادکشاورزی افزود: برنج 
ایرانی و خارجی دو کالای متفاوت هستند 
و دهک های مصرف کننده آن نیز متفاوت 
است. برنج ایرانی مساله تحریک تقاضا را دارد 
ح  که این موضوع در ستاد تنظیم بازار مطر
شده و قرار است خط اعتباری در نظر گرفته 
شود تا اقشار و دهک هایی مصرف کننده 
و  زنجیره ای  فروشگاه های  ایرانی،  برنج 
فعالان این بخش بتوانند حجم بیشتری 
برنج داخلی جذب کنند و با تحریک تقاضا 
مدیریت شود. در بخش واردات نیز اعلام 
کردیم کسانی که در خرید برنج ایرانی که روی 
دست تولیدکنندگان مانده کمک کنند ثبت 
سفارش حمایتی قرار می دهیم. یعنی به 
کسی که بتواند برنج بیشتری جمع آوری کند 
ثبت سفارش مازاد بر سهمیه تعلق می گیرد. 
میزان واردات را در سال جاری نیز مبتنی بر 
کسری تقاضا بین تولید تا مصرف واقعی بازار 

تامین کردیم. 

معاون وزیر جهاد کشاورزی: 

 فسادی در واردات برنج نداشتیم

یارانـــــه


